
قرار گي�ري ای�ران در اقلي�م خش�ك و 
نيمه خش�ك و همچني�ن محدودیت منابع 
آبي به یك مش�كل اساس�ي براي توس�عه 
بخ�ش كش�اورزي تبدیل ش�ده اس�ت تا 
جایي كه كمبود آب در كشاورزي، منجر به 
پيامدهایي از جمله افزایش حمله حشرات، 
آفات و بيماري هاي گياهي شده و محصولات 
بسيار زیادي را از بين برده است. در چنين 
شرایطي هزار راه نرفته براي كاهش مصرف 
آب كش�اورزي وج�ود دارد كه متأس�فانه 
مس�ئولان از آن غفلت كرده اند. آنطور كه 
كارشناسان مي گویند، فناوري و روش هاي نو 
براي توسعه كشاورزي در اقليم هاي خشك 
وجود دارد كه باید هر چه سریع تر به سوي 
آن برویم و این فناوري ها را توس�عه دهيم. 

      
دكت��ر بهن��ام ش��ربياني، متخص��ص تغذيه 
هيدروپونيك درباره روش  هاي كش��ت گياه با 
صرفه جويي در مصرف آب به »جوان« مي گويد: 
»هيدروپونيك روشي است كه با كشت  بدون 
خاك انجام مي شود و در كشورهاي پيشرفته 
بس��يار مورد توجه اس��ت، زيرا اي��ن روش در 

مصرف آب نيز صرفه جويي مي كند.«
او به مزيت اس��تفاده از كش��ت هيدروپونيك 
اش��اره مي كند و مي گويد: »در سيستم كشت 
هيدروپوني��ك از خاك اس��تفاده نمي ش��ود، 
به همين دليل اي��ن نوع كش��ت مي تواند در 
زمين هاي بايري كه در كش��ور وج��ود دارد يا 
زمين هاي اطراف درياچه كه شور هستند نيز 

مورد توجه قرار بگيرد.«
  صرفه جویي در مصرف آب با كشاورزي

 به سبك هيدروپونيك
ش��ربياني با بيان اينكه هيدروپونيك  مصرف 
آب را بس��يار كاه��ش مي ده��د، مي گوي��د: 
»اين روش كش��ت اگر درس��ت اجرا ش��ود تا 
۹۰ درصد در مص��رف آب صرفه جويي خواهد 
كرد. هيدروپونيك شامل چندين روش است؛ 
»روش ش��ناور« و »سيس��تم هاي بستردار« 
كه به ش��دت مصرف آب را كاهش مي دهد و 
مانع از بين رفتن بخش��ي از منابع آبي كشور 

مي شود.«
به گفته متخصص تغذيه هيدروپونيك استفاده 
از هيدروپوني��ك بهترين گزينه ب��راي منابع 
بياباني كشور است كه كم آب هستند و خاك 

مناسبي نيز ندارند. 
ش��ربياني مي گويد: »يكي ديگر از مزيت های  
كش��ت به روش هيدروپونيك اين است كه از 
سموم كمتري در آن اس��تفاده مي شود، البته 
در صورتي كه كشت ها توسط افراد متخصص 
انجام و بهترين سيس��تم كش��ت براي توليد 
محصول مورد نظر انتخاب ش��ود. براي مثال 
براي كش��ت كاه��و ب��ه روش هيدروپونيك، 

سيستم شناور مناسب ترين گزينه است.« 
  منابع مالي فراوان 

در اختيار غيرمتخصص ها
ش��ربياني ب��ه موان��ع توس��عه كش��ت هاي 
هيدروپونيك اشاره مي كند و مي گويد: »وقتي 
كش��ت هيدروپوني��ك را آغاز كردي��م، هيچ 
حمايتي از ما نشد. در حال حاضر تحت عنوان 
انجمن هيدروپونيك ايران، اين نوع كش��ت را 
به عموم مردم آموزش مي دهيم، افراد زيادي 
نيز به صورت مجازي در اس��تان هاي مختلف 
آموزش ديده اند و تمايل به راه اندازي كش��ت 
به روش هيدروپونيك دارند اما مجوز ش��روع 
فعاليت اين افراد نيز با مشكلات زيادي مواجه 

شده است.« 
او مي افزايد: »متأسفانه مسئولان، زمينه لازم 
براي توس��عه كش��ت هيدروپونيك در كشور 
فراهم نمي كنند، به همين دليل مشتاقان اين 
بخش، از انجام فعاليت در اين زمينه دلسرد و 
در نهايت منصرف مي ش��وند. در مقابل شاهد 
آن هس��تيم كه از افرادي كه از تخصص كافي 

برخوردار نيستند، حمايت هاي ويژه اي مي شود 
و منابع مالي زيادي در اي��ن زمينه هدر رفته 

است.« 
  عدم حمایت كافي

 از سوي جهاد كشاورزي
شربياني در پاسخ به اين سؤال كه آيا محصولات 
كشت هيدروپونيك با كشت كشاورزي به روش 
س��نتي تفاوتي دارد، مي گويد: »ظاهر اين دو 
محصول شبيه يكديگر است، از لحاظ تغذيه اي، 
محصولات كش��ت هيدروپونيك س��الم تر نيز 
هس��تند، اين محصولات ج��زو مرغوب ترين 
محصولاتي اس��ت كه اتحاديه اروپ��ا نيز آن را 

تأييد مي كند.«
او ب��ا انتق��اد از بي توجهي ه��ا و بي مهري هاي 
مس��ئولان نس��بت به كش��ت هيدروپونيك 
مي گويد: »متأس��فانه اين نوع كشت از سوي 
سازمان جهاد كشاورزي به خوبي حمايت نشده 
و اين سازمان زمينه گسترش هيدروپونيك را 
ايجاد نكرده اس��ت، آنها مزاياي اين كش��ت را 
به خوبي مي دانند اما در عم��ل اهميتي به آن 

نمي دهند.« 
شربياني مي افزايد: »ما بدون حمايت  سازمان 
يا نهادي و با كمك گرفتن از مقاله ها و تجربه ها 
در دانش��گاه و ب��ا آزم��ون و خطا در كش��ت 
هيدروپوني��ك اطلاعات كافي كس��ب كرديم 
و در اين زمينه گام برداش��تيم. اخيراً يك نفر 
در مش��هد پروژه اي را پيشنهاد كرده است كه 
بر اساس آن مي توان كشاورزي در مشهد را با 
كمترين ميزان استفاده از آب توسعه داد. با اين 
طرح هم اشتغال ايجاد مي شود و هم منابع آبي 
هدر نمي رود اما متأس��فانه چنين طرح هايي 

ديده نشده و ديده نمي شود.«
  وام ه�اي كلان در اختيار گلخانه داران 

نمایشي
در همي��ن رابط��ه حميدرض��ا روس��تا، عضو 
هيئت علم��ي دانش��گاه اراك و رئيس انجمن 
هيدروپوني��ك ايران ب��ه خبرن��گار »جوان« 
مي گويد: »با توجه به اينكه ايران اقليم خشكي 
دارد و خاكش ش��ور و قليايي است، همچنين 
به دلي��ل اينكه با كمبود منابع آبي در كش��ور 
مواجه هستيم، بهتر است كشاورزي به سمت 
سيس��تم هاي هيدروپوني��ك و ايروپوني��ك 

برود.«
او با بيان اينكه براي استفاده از هيدروپونيك، 
گلخانه داره��ا از دولت جلوتر هس��تند، ادامه 
مي دهد: »سال هاس��ت دولت ه��ا مي خواهند 
گلخانه ه��اي هيدروپوني��ك را افزايش دهند 
اما در عمل حمايت ها كافي از آن انجام نشده 

است.«
روستا به موانع توسعه كشت هيدروپونيك در 
كش��ور اش��اره مي كند و مي گويد: »متأسفانه 
شاهد آن هستيم كه افراد غيرمتخصصي وارد 
اين حوزه شده و با رانت ها و وام هاي كلاني كه 
گرفته اند، گلخانه نمايش��ي ايجاد و پول آن را 
در بخش هاي ديگري سرمايه گذاري كرده اند. 

در نتيجه شايد در عدد و رقم از هيدروپونيك 
حمايت شده باشد اما در عمل اين حمايت هاي 
مالي در جايي غير از توسعه هيدروپونيك خرج 

شده است.« 
او ادامه مي دهد: »براي راه اندازي ش��بكه هاي 
گلخانه اي از سوي دولت زمين واگذار مي شود 
اما اي��ن زمين ه��ا عمدتاً ب��ه اف��رادي واگذار 
ش��ده اس��ت كه اطلاع كافي در زمينه كشت 
هيدروپونيك ندارند و به دليل گرفتن آن زمين 
است كه وارد اين فعاليت شده اند. متأسفانه اين 
دسته از افراد فقط بخش كوچكي از زمين را به 
كشت بدون خاك اختصاص مي دهند و باقي 
زمين را براي س��رمايه گذاري فعاليت دلخواه 
خود قرق مي كنند. عدم نظ��ارت كافي بر اين 
مسئله نيز از ديگر مسائل عقب ماندگي كشور 

در توسعه هيدروپونيك است.«
رئي��س انجم��ن هيدروپونيك اي��ران اظهار 
مي دارد: »تأسيس گلخانه مدرن هزينه بر است 
اما سودآوري آن اين هزينه را بازمي گرداند. از 
آنجا كه براي شروع به راه اندازي يك گلخانه، 
حمايت كافي از كشاورزان نمي شود و تسهيلات 
كافي براي آنها در نظر نمي گيرند، آنها بودجه 
راه اندازي گلخانه را ندارند و در نتيجه به همان 
سبك قديم كشاورزي مي كنند. از سوي ديگر 
اكثر گلخانه هاي ب��زرگ را معمولاً دولتي ها و 
نيمه دولتي ها تأسيس كرده اند و از آنجا كه سود 
و زيانش براي دولت است و براي مدير گلخانه 
نيست، دلسوزي زيادي براي آن نمي شود. در 
نتيجه هزينه هاي هنگفت مي شود و سودآوري 

بسيار كم است.«
  بخش عمده كشاورزي در هلند با روش 

كشت  بدون خاك و آب
به گفته روستا، تسهيلات مناسبي به كشاورزان 
براي توس��عه هيدروپونيك داده نمي ش��ود و 
شرايطي را كه براي ارائه تس��هيلات گذاشته 
مي شود نيز كشاورز نمي تواند تأمين كند و عملًا 
از توليدكننده اصل��ي در زمينه هيدروپونيك  

حمايتي نمي شود. 
او با بيان اينكه برخ��ي افراد كه تخصص كافي 
براي كشت هيدروپونيك ندارند وارد اين كار 
شده اند، اظهار مي دارد: »صادرات محصولات 
هيدروپونيك و س��ودده بودن آن سبب شده 
اس��ت عده اي بدون تخصص كاف��ي، گلخانه  
احداث كنن��د و محص��ولات بي كيفيتي را به 
كشورهاي ديگر بفرستند، در نتيجه شاهد آن 
بوديم برخي از اين محصولات به كش��ورمان 
برگش��ت خورد و همه محصولات كشاورزي 
اي��ران از نظر آلودگي زير س��ؤال رف��ت، زيرا 
نظارت كافي بر كيفيت اين محصولات نبوده 

و نيست.«
روستا با اش��اره به مصرف بهينه آب در كشت 
هيدروپونيك تصري��ح مي كند: »وزارت جهاد 
كش��اورزي بايد از توليدات گلخانه اي حمايت 
كند، زي��را به ش��دت مص��رف آب در گلخانه 
كاهش پيدا مي كند تا جايي كه برخي كشورها 

با كمك كشت هاي عمودي و اس��تفاده از نور 
مصنوعي توانسته اند مصرف آب را تا ۹۹ درصد 
كاهش دهند. ما نيز بايد به اين سمت حركت 
كنيم و دولت باي��د حمايت ه��اي ويژه اي در 
اين خصوص داشته باش��د و تسهيلات كافي 
و مناسب در اختيار كشاورزان متخصص قرار 

دهد و راه براي سودجويان بسته شود.« 
او به توجه خاص برخي كشورها به كشت بدون 
خاك و بدون آب اشاره مي كند و مي گويد: »در 
هلند با وجود بارندگي هاي شديدي كه دارد، 
۹۹ درصد كشاورزي آنها به روش هيدروپونيك 
انجام مي ش��ود. ما نيز با توجه به كمبود منابع 
آبي كه در كش��ور وجود دارد، بايد به س��مت 
كش��ت بدون خاك و بدون آب حركت كنيم، 
زيرا اين كار مي تواند آينده كشورمان را تغيير 
دهد و اقتصاد ايران را كه وابسته به نفت است از 

تك محصولي خارج كند.«
رئي��س انجم��ن هيدروپونيك اي��ران به لزوم 
ارتباط ميان دانش��گاه و صنعت براي توس��عه 
هيدروپوني��ك در كش��ور اش��اره مي كن��د و 
مي گويد: »ما متخصص��ان زيادي در خصوص 
كشت هيدروپونيك در كشور داريم اما ارتباطي 
ميان اين افراد با صنعت وجود ندارد. از طرفي 
گلخانه ها دست كساني است كه حاضر نيستند 
از متخصصان كمك بگيرند. اينها موانعي است 
كه بر سر راه توسعه كشت بدون خاك و بدون 
آب وجود دارد كه بايد هر چه سريع تر برداشته 

شود.«
  هيدروپونيك و نجات منابع آبي كشور

در همين رابطه امين محمودي، كارش��ناس 
كشاورزي درباره جلوگيري از هدررفت منابع 
آبي در زمينه كشاورزي به »جوان« مي گويد: 
»كشورمان در يك منطقه جغرافيايي و اقليمي 
خش��ك و نيمه خش��ك قرار گرفته است و با 
توجه به سوء مديريت منابع آبي بايد به سوي 
راهكارهاي پيشرفته اس��تفاده از منابع آبي و 
جلوگيري از تبخير آن برويم. از طرفي با توجه 
به عدم تحريم پذيري محصولات كش��اورزي و 
ارزآوري فراوان اين محصولات در سال هايي كه 
ايران با مشكلات شديد تحريمي و ارزي روبه رو 
بوده است و همچنين با رشد جمعيت كشورمان 
انتظار مي رود با تكنولوژي ها و روش هاي جديد 
كشاورزي به سمت توليد و توسعه هر چه بيشتر 

كشاورزي حركت كنيم.«
او با بيان اينكه بيشترين ميزان مصرف آب در 
كشور در بخش كش��اورزي صورت مي گيرد، 
مي گويد: »يك��ي از روش ه��اي جلوگيري از 
تبخير آب در كشور و توسعه توليد محصولات 
كشاورزي، كش��ت هيدروپونيك است. در اين 
روش عمده محصولات بدون خاك و در محيط 
گلخانه اي رش��د می كند و به عمل مي آيد، به 
طوري كه نيازهاي غذايي محصول توليدشده 
در آب به گي��اه داده مي ش��ود و از اين طريق 
محصول مورد نظر توليد و سپس به بازار عرضه 

مي شود.«
اين كارش��ناس كش��اورزي تصريح مي كند: 
»طبق آخرين آمارهاي مطرح شده در جهان 
ب��ا توس��عه روش هيدروپونيك، كش��ورهاي 
مختلف توانس��ته اند از مي��زان مصرف آب در 
بخش كشاورزي بكاهند، بهره وري توليدشان 
3۰ درصد بيش��تر ش��ود و به همين ميزان نيز 
كيفيت محصول توليد شده شان افزايش يافته 
است. از طرف ديگر چون اين روش بدون نياز 
به خاك صورت مي گي��رد، مي تواند به صورت 
گس��ترده در اس��تان هايی كه خاك مناس��ب 
براي كشاورزي ندارند و كويري هستند مورد 
اس��تفاده قرار گيرد، به طوري كه توسعه اين 
امر در استان هايي همچون قم، يزد، اصفهان، 
كرمان، سمنان، سيستان و بلوچستان و ديگر 
مناطق خشك كش��ورمان مي تواند زمينه ساز 

اشتغال زايي جوانان اين منطقه قرار گيرد.«
  كش�ت ب�دون خ�اك و آب و افزای�ش 

خودكفایي در توليد محصولات كشاورزي
محمودي به اقدامات ساير كشورها براي توسعه 
كش��اورزي بدون آب و خاك اش��اره مي كند 
و مي گويد: »در س��اليان گذش��ته كشورهاي 
همسايه از جمله امارات، قطر، كويت، عربستان 
به واردات فناوري هيدورپوني��ك براي توليد 
محصولات كش��اورزي روي آورده اند تا از اين 
طريق فقر خاك خ��ود را جبران كنند و بخش 
زيادي از محصولات كشاورزي خود را توليد و از 
واردات و وابستگي خود بكاهند و امنيت غذايي 

خود را تامين كنند.«
او با بيان لزوم استفاده از كشاورزي بدون خاك 
و آب در كشور اظهار مي دارد: »در ساليان اخير 
بسياري از مناطق كش��ورمان دچار فرسايش 
خاك شده است و ديگر خاك اين مناطق حاوي 
املاح غني نيست، به همين دليل توسعه كشت 
هيدروپونيك كه در آن هيچ نيازي به ش��خم، 
آبياري، كندن علف هاي هرز و مبارزه با آفات 

گياهي ندارد پيشنهاد مي شود«
محمودي در پاي��ان تأكيد مي كن��د: »انتظار 
مي رود با حمايت ويژه وزارت جهاد كشاورزي 
و آموزش كش��اورزان توسط س��ازمان تات يا 
تحقيق و آموزش و توس��عه كش��اورزي ايران 
ش��اهد افزايش اين ن��وع كش��ت و در نهايت 
افزاي��ش خودكفاي��ي در تولي��د محصولات 

كشاورزي باشيم.«
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كشاورزيبدونخاكوآبماراصداميزند
كارشناسان در گفت و گو با »جوان« معتقدند كشت هيدروپونيك بيش از 90درصد مصرف آب را كاهش می دهد

   وزير آموزش و پرورش گفت: ش��رط تزريق واكسن و ارائه آزمايش 
منفي كرونا براي حضور دانش آموزان در مدارس حذف شد. 

   معاون پيشگيري از معلوليت هاي مركز توسعه پيشگيري و درمان 
اعتياد سازمان بهزيستي كشور از شناسايي 3۷هزار نوزاد داراي اختلال 
شنوايي از سال ۱3۸۴ تاكنون خبر داد و گفت: در سال ۱۴۰۰ تاكنون 

حدود ۹۰درصد مواليد، غربال شنوايي شده اند. 
   پس از پاي��ان ثبت نام متأهلين در روز ۱۵دي م��اه، ثبت نام از افراد 
مجرد بالاي ۲۵سال در طرح نهضت ملي مسكن آغاز خواهد شد. آن 
طور كه وزارت راه و شهرس��ازي اعلام كرده اين اف��راد بايد تعهدنامه 
محضري براي ارائه عقدنامه هنگام تحويل واحد ارائه دهند و اگر هنگام 

تحويل واحد ازدواج نكرده باشند، قرارداد فسخ مي شود. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک

حسین سروقامت

تفهیماتهاماحتکاربهسایپاوایرانخودرو
مدیران سایپا و ایران خودرو به دليل احتكار 

143 هزار خودرو در پاركينگ تفهيم اتهام شدند
روند كند كاهش خودروهاي ناقص در پاركينگ هاي ایران خودرو و 
سایپا موجب شد سازمان بازرسي كل كشور با استناد به سياست هاي 
كلي اصل 44 قانون اساس�ي، اقدام خودروس�ازان را از مصادیق 
احتكار منجر ب�ه اخلال در رقاب�ت تلقي و اعض�اي هيئت مدیره 
خودروسازان را تفهيم اتهام كند. سایپا و ایران خودرو به بهانه ناقص 
بودن، 143 هزار خودرو را در پاركينگ هاي خود نگهداري مي كنند. 
آخرين روز شهريور امسال در س��ازمان بازرسي كل كشور جلسه اي با 
خودروسازان در خصوص جمع آوري خودروهاي كف كارخانه برگزار 
ش��د. يك ماه بعد هم معاون نظارت و بازرس��ي امور توليدي سازمان 
بازرسي كل كشور به همراه بازرس كل امور صمت و هيئت بازرسي اين 
سازمان از دو خودروساز بزرگ كشور يعني ايران خودرو و سايپا بازديد 
كردند. مديران سازمان بازرسي در اين بازديد پيگير روند تجاري سازي 

و تكميل خودروهاي ناقص و مانده در پاركينگ كارخانه شدند. 
   رانتي كه نصيب دلالان مي شود

در نشست شهريورماه سازمان بازرسي و خودروسازان، معاون نظارت و 
امور توليدي سازمان بازرسي، نظام قيمت گذاري خودرو را نارسا دانست 
و عنوان كرد: نظام موجود پاسخگوي نياز جامعه نيست و نبايد رانتي 
در كشور ايجاد ش��ود كه منافع آن نصيب توليدكننده و مصرف كننده 

واقعي نشود و فقط به جيب مشتي دلال برود. 
غلامعباس تركي خبر داد: ما نتايج بررسي هاي خود را كه بايد جامعيت 
داشته باشد در اختيار دولت و مس��ئولان ذي ربط قرار خواهيم داد تا 

شاهد تصميم گيري درست باشيم. 
در گزارش معاونت نظارت امور توليدي س��ازمان بازرس��ي كل كشور 
خطاب به خودروس��ازان تأكيد ش��د كه محدوديت هاي س��اختاري، 
تحريمي و كرونايي را در بخش صنعت خ��ودرو قبول داريم اما بخش 
قابل توجهي از مشكلات اين صنعت با ارتقای كيفيت مديريت برطرف 

مي شود. 
   قول خودروسازها در مهرماه

در بازديد مهرماه مديران س��ازمان بازرس��ي، مديرعامل ايران خودرو 
گزارش داد همزمان با افزايش تيراژ توليد، 33 هزار دس��تگاه خودرو را 
تجاري سازي كرده اند كه حدود 3 هزار دستگاه آن مربوط به خودروهاي 
كف كارخانه بوده است. مديرعامل سايپا نيز وعده داد تعداد خودروهاي 
كف كارخانه تا ۱۵ آبان از ۵۰ هزار دستگاه به ۱۰ هزار دستگاه كاهش 

يابد. 
آن زمان مشخص شد كه خودروهاي بس��ياري به دليل نبود چندين 
قطعه الكترونيكي و ب��ا فناوري بالا كه ناش��ي از تحريم و مش��كلات 
موجود در مسير خريد قطعات است، در پاركينگ خودروسازان مانده 
كه بايد با اقدام خودروسازان و تأمين قطعات، تجاري سازي و تحويل 

مشتريان شود. 
سازمان بازرسي كل كشور به عنوان مرجع ناظر كه نظارت هاي تخصصي 
انجام مي دهد، در ماه هاي اخير براي رفع گلوگاه  و موانع جهش توليد 
در كنار خودروسازان قرار گرفت، به همين دليل اين سازمان با برگزاري 
نشست هاي تخصصي با مديران خودروس��از به دنبال اين امر بود كه 
ميزان خودروهاي ناقص در پاركينگ خودروسازان كاهش يابد و مردم 

سريع تر به خودروهاي ثبت نامي خود دسترسي پيدا كنند. 
   وعده شكني در آذرماه

در ادامه پيگيري هاي س��ازمان بازرسي، اوايل آذرماه بازرس كل امور 
صنعت، معدن و تجارت س��ازمان بازرس��ي كل كش��ور با بيان اينكه 
خودروسازان در خصوص جمع آوري خودرو هاي كف پاركينگ اعلام 

آمادگي كرده اند، اعلام كرد اين وعده هنوز عملی نشده است. 
بازرس كل امور صنعت، معدن و تجارت س��ازمان بازرسي كل كشور 
همان زمان با حضور در برنامه تيتر امشب تلويزيون گفت: خودروسازان 
علت انباش��ت خودرو ها و كس��ري قطعات خودرو را مش��كل تأمين 
نقدينگي و قطعه س��ازان هم قيمت گذاري دستوري را مطرح كردند. 
مديرعامل ايران خودرو اعلام كرد اين شركت بيش از ۹۰ هزار خودروي 
كف پاركينگ خود را تا نيمه آبان به ۶۰ هزار دستگاه خودرو می رساند و 
مديرعامل سايپا نيز وعده داد اين شركت ۵3 هزار دستگاه اين شركت 
را تا پايان آذر به ۱۰ هزار دس��تگاه كاهش دهد، اما ش��واهد امر نشان 
مي دهد هيچ كدام از دو شركت خودروساز نتوانستند مبادرت به كاهش 

خودرو هاي دپوشده خود كنند. 
اشكان ميرمحمدي گفت: خودروسازان با توجه به مشكلاتي كه دارند، 
به دنبال اعمال افزايش قيمت هس��تند اما م��ا مي خواهيم با افزايش 
توليد، موجبات كاهش قيمت فراهم ش��ود. س��ازمان بازرسي هم به 
ابعاد و عرصه هاي مختلفي در اين زمينه ورود كرده است تا حق مردم 

پايمال نشود. 
عضو كميس��يون صنايع مجلس هم در همان برنام��ه گفت: حمايت 
بي چون و چرا از خودروس��از و قطعه س��ازاني كه تبديل به بخشي از 
مافياي خودرو ش��ده اند، باعث تحويل خودروی بي كيفيت به مردم و 

زيان انباشته خودروسازان شده است. 
محسن دهنوي افزود: در چند هفته گذشته كه اوج نوسان بازار خودرو 
بوده، خبري از وزير صمت نبوده اس��ت. سال گذشته نزديك ۸۰ هزار 

ميليارد تومان رانت، بابت تفاوت قيمت با بازار توزيع شد. 
   تفهيم اتهام هيئت مدیره خودروسازان

در نهايت روز گذشته سازمان بازرس��ي كل كشور اعلام كرد با تفهيم 
اتهام، دفاعيات مديران ايران خودرو و سايپا را به دليل اهتمام نداشتن 
لازم در كاهش تعداد خودروهاي ناقص موجود در كف كارخانه دريافت 

كرده است. 
بنا به اعلام سازمان بازرسي، در پي نشست هاي تخصصي و بازديدهاي 
ميداني اين س��ازمان از گروه هاي خودروس��ازي ايران خودرو و سايپا و 
قطعه سازان به منظور پايش روند تجاري س��ازي و تكميل خودروهاي 
ناقص، با مورد توجه قرار دادن اسناد و مدارك مثبته، هشدار مقتضي به 
منظور ارائه برنامه زمانبندي و ضرورت كاهش خودروهاي مذكور براي 

كاهش التهاب بازار خودرو به وزارت صمت و خودروسازان داده شد. 
پس از ماه ها به واس��طه نب��ود اقدام متناظ��ر اجرايي ب��ا برنامه هاي 
ضروري از ناحيه خودروس��ازان، روند كند كاهش خودروهاي ناقص 
در پاركينگ هاي ايران خودرو و سايپا موجب شد سازمان بازرسي كل 
كشور به بند 3 قسمت الف ماده ۴۵ قانون سياست هاي كلي اصل ۴۴ 

قانون اساسي استناد كند. 
در نتيجه سازمان بازرس��ي اقدام خودروسازان را از مصاديق احتكار 
منجر به اخلال در رقابت تلقي و با تفهيم اتهام به اعضاي هيئت مديره 
خودروسازان به اس��تماع دفاعيات آنها به منظور ادامه فرآيندهاي 
لازم به موجب آيين نامه اجرايي قانون تش��كيل س��ازمان بازرسي 

مبادرت كرد. 

نسلبعدیكمبودپزشکندارد
طبق سياس��ت هاي كلي سلامت كه در س��ال ۹3 از سوي مقام معظم 
رهبري ابلاغ ش��د، بنا بود كش��ورمان به لحاظ ش��اخص هاي سلامت 
رتبه نخست كشورهاي منطقه را به دست بياورد اما هم اكنون در سال 
۱۴۰۰ در بين ۲۵ كش��ور آس��ياي غربي و آس��ياي ميانه از نظر سرانه 
پزشك به عنوان يكي از ش��اخص هاي سلامت، با رقم ۱۶پزشك در هر 
۱۰هزار نفر- ۱۱پزشك عمومي و پنج پزش��ك متخصص- در جايگاه 
بيستم قرار گرفته ايم. بر همين اساس شوراي عالي انقلاب فرهنگي در 
راستاي اجراي نقشه جامع علمي كشور طرح افزايش ظرفيت جذب و 
آموزش دانشجوي پزش��كي را مطرح كرد و با وجود تمام مخالفت ها و 
جريان سازي هاي هدفمندي كه از سوي برخي گروه هاي پزشكي اتفاق 
افتاد، با عنايت به وضع موجود و آمار و ارقامي كه بر بحران كمبود پزشك 
و جدي تر شدن اين بحران در سال هاي آينده دلالت دارد، اين طرح را 

به تصويب رساند. 
از نگاه موافقان، دلايل مخالفت وزارت بهداشت، سازمان نظام پزشكي، 
فرهنگستان علوم پزشكي كشور، س��ازمان نظام پزشكي و كميسيون 
بهداشت و درمان مجلس شوراي اس��لامي با افزايش ظرفيت پذيرش 
پزشك مسئله تعارض منافع است! چراكه آمار و ارقام و گزارشات مستند 
بر كمبود پزشك در كشور صحه مي گذارد. از سوي ديگر شلوغي مطب 
برخي پزشكان و مراجعات گسترده مردم از مناطق دوردست به تهران 
و ساير ش��هرهاي بزرگ براي دريافت خدمات سلامت، در كنار توزيع 
نامناسب پزشك بر مسئله كمبود پزشك در كشور دلالت دارد چراكه 
اگر پزش��ك به اندازه كافي وجود داش��ت، گروهي از پزشكان حاضر به 
ماندگاري در ش��هرهاي كوچك تر مي ش��دند اما هم اكن��ون حتي در 
شهري همچون تهران هم برخي مناطق با كمبود پزشك مواجهند و اين 
مسئله در كنار عدم پرداخت كافي و فقدان امكانات در مناطق محروم 
مي تواند انگيزه هاي ماندگاري پزشكان حتي در شهرهاي كوچك تر را 

كاهش دهد. 
داده هاي آماري هم از كمبود پزش��ك حكاي��ت دارند و منطق ضعيف 
مخالفان افزاي��ش ظرفيت پزش��كي را به تصوير مي كش��ند. در حالي 
هدف گذاري متوليان رسمي نظام سلامت رسيدن به سرانه ۱۸پزشك 
به ازاي ۱۰هزار نفر است كه ميانگين سرانه پزشك منطقه در سال ۲۰۱۸ 
حدود ۲3پزشك به ازاي ۱۰هزار نفر بوده و اين ميانگين در كشورهاي 
پيشرو بين ۴۰ تا ۵۰ پزشك است. در اين شرايط حتي اگر با روند فعلي 
به ۱۸ پزشك به ازاي ۱۰هزار نفر هم برسيم باز هم از كشورهاي منطقه 

عقب تر هستيم كه اين موضوع با اسناد بالادستي در تعارض است. 
از سوي ديگر از سال ۶۸ تا ۸3 آمار پذيرش دانشجو در رشته هاي پزشكي 
تا يك س��وم كاهش پيدا كرد. همين حالا هم با وج��ود افزايش اندك 
ظرفيت پذيرش رشته هاي پزشكي امسال بيش از ۵۵۰هزار داوطلب در 
كنكور سراسري علوم تجربي شركت داشته اند، اما كمتر از ۲درصد از اين 
تعداد در رشته هاي پزشكي و دندانپزشكي پذيرفته شده اند در حالي كه 
بيش از ۲۰هزار نفر از آنان معدل بالاي۱۹ داشته اند. اين مسئله رقابتي 
مخرب را در بين متقاضيان رشته هاي پزشكي شكل داده كه خود موجب 
شكل گيري مافياي كنكور و گردش مالي سنگين اين مافيا براي آمادگي 
شركت در كنكور رشته تجربي شده اس��ت و طبيعتاً با عنايت به اينكه 
همه افراد و خانواده ها توانايي دسترسي به كلاس هاي كنكور را ندارند، 
اين مسئله خود به گسترش بي عدالتي در دسترسي به فرصت هاي برابر 
تحصيلي دامن مي زند. از سوي ديگر بخشي از ۲۰هزار دانش آموزي كه 
با معدل بالاي ۱۹جزو نخبگان محسوب مي شوند و با شيوه غيرعلمي و 
ناعادلانه كنكور نمي توانند در رشته هاي تجربي و پزشكي ادامه تحصيل 

دهند، به مهاجرت روي مي آورند. 
در كنار اينها با پيري جمعيت و رشد سه برابري جمعيت بالاي ۶۰سال 
در كشور طي ۲۰سال آينده و افزايش ۱۰برابري نياز به خدمات پزشكي 
با اين روند، كمبود پزشك مي تواند بحران هايي جدي پيش پاي نظام 

سلامت بگذارد. 
افزون بر اينها تا ۲۰س��ال آينده حدود 3۴درصد پزش��كان در سنين 
بازنشستگي و بالاي ۶۵س��ال قرار خواهند گرفت و اينكه اگر در روند 
پذيرش دانشجوي پزشكي تغييري ايجاد نشود، ايران در ۲۰سال آينده با 
بحران جدي كمبود پزشك روبه رو خواهد شد. حالا اعضاي شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي با افزايش س��الانه جذب ۲۰درصد دانشجوي پزشكي 
نسبت به س��ال قبل به مدت چهار س��ال موافقت كردند. اين افزايش 
اختصاص به مناطق محروم دارد و دانش��جويان در همه دانشگاه هاي 
كشور جذب خواهند ش��د اما به صورت بومي گزيني به مناطق محروم 
اختصاص پي��دا خواهند كرد. اي��ن افزايش به طور خ��اص براي عموم 
داوطلبان به منظور خدمت در مناطق محروم بوده و تابع ضوابط ساير 
سهميه ها نيست. در مجموع اين چهار سال، ۹هزارنفر به ظرفيت پزشكي 
كشور اضافه خواهد شد. بايد ديد با اضافه ش��دن اين ۹هزار نفر در بازه 
زماني چهار ساله،  آيا كشور از بحران كمبود پزشك بيرون خواهد آمد يا 

اين چالش همچنان ادامه خواهد يافت. 

وقت�ي خبرن�گار از رئيس جمهور امریكا پرس�يد آی�ا امریكا 
تحریم هاي ایران را برمي دارد تا ایران به ميز مذاكره برگردد، 

!»No« :بدون وقفه پاسخ داد
ملت ما بي عيب نيست، اما ملت غيوري است. غيرت براي آدم ها 
خصيصه اي عالي است، چه رسد به ملت ها... وقتي رئيس جمهور 
قلدري، خصيصه زورگویي خود را به عریان ترین شكل ممكن 
به رخ مي كشد، ملت منتظر است كه سردمدارش چه كرده، چه 

سيگنالي براي دشمن مي فرستد؟
اگر موس موس كند، حرف دوپهلو بزند، یكي به نعل بزند، یكي 

به ميخ، غرور ملي اش در هم مي شكند!
اما اگر ببيند او نيز در پاسخ خبرنگاري كه مي پرسد در صورت 
لغو تحریم ها حاضر به ملاقات با رئيس جمهور امریكا هستيد، 

قاطعانه جواب مي دهد: »خير«!
آنگاه پرَ گشوده، آسمان ها را سِير مي كند. 

بله، جناب پرزیدنت! زدي ضربتي، ضربتي نوش كن!
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